



# 清華法學

TSINGHUA UNIVERSITY LAW JOURNAL

宽严相济与刑法修正 .....	卢建平
改进道路交通事故纠纷的解决机制 .....	余凌云
法治必然承诺特定价值吗? .....	陈景辉
司法民族主义(1922—1931): 司法的政治参与、进程与意义 .....	江照信

2017.1  
双月刊

总第11卷 总第59期  
ISSN 1673-9280 CN 11-5594/D



[ 论 文 ]

- 法治必然承诺特定价值吗? 陈景辉 · 5 ·
- “一带一路”倡议中的法律移植  
——以美国两次“法律与发展运动”为镜鉴 鲁 楠 · 22 ·
- 改进道路交通事故纠纷的解决机制 余凌云 · 41 ·
- 宽严相济与刑法修正 卢建平 · 54 ·
- 结果加重犯在共同参与中的归责问题研究 邓毅丞 · 70 ·
- 论限制民事行为能力人之中性行为 于程远 · 86 ·
- 宾丁规范论研究:本体论考察 梁奉壮 · 100 ·
- 非法代孕与未成年人最大利益原则的实现  
——全国首例非法代孕监护权纠纷案评释 朱晓峰 · 120 ·
- 司法民族主义(1922—1931):司法的政治参与、  
进程与意义 江照信 · 134 ·
- 当代中国法学学术生态分布  
——基于《中国社会科学》(1980—2015)法学论文的考察 赵 磊 · 151 ·

[ 专 题 ]

第十一届全国公法博士生论坛优秀论文选登

- 论法律草案审议过程中的合宪性控制 邢斌文 · 167 ·
- 公共政策决定的司法审查 谭清值 · 189 ·



## CONTENTS

### [ Articles ]

- Does Rule of Law Recognize Any Specific Value? *Chen Jinghui* · 5 ·
- The Legal Transplant in “One Belt, One Road”:  
Comparing the “Law and Development Movement” in the United States *Lu Nan* · 22 ·
- Improving the Dispute-settlement System for Traffic Accidents *Yu Lingyun* · 41 ·
- Tempering Justice with Mercy and the Amendment of Criminal Law *Lu Jianping* · 54 ·
- Identifying Aggravated Consequential Offense in a Complicity *Deng Yicheng* · 70 ·
- The Non-illegal Act of A Person with Limited Capacity for Civil Conduct *Yu Chengyuan* · 86 ·
- The Norm Theory of Karl Binding: an Ontological Reflection *Liang Fengzhuang* · 100 ·
- Illegal Surrogacy and the Principle of Minors’ Best Benefit: China’s First Case *Zhu Xiaofeng* · 120 ·
- Judicial Nationalism (1922 – 1931): Political Participation, Process and Significance *Jiang Zhaoxin* · 134 ·
- The Ecology of Legal Scholarship in China:  
Law Articles on the Journal of “Chinese Social Science” (1980 – 2015) *Zhao Lei* · 151 ·

### [ Special Topic ]

#### **The Eleventh National Doctoral Candidates Forum for Public Law**

- The Constitutionality of Legal Draft in Legislative Process *Xing Binwen* · 167 ·
- The Judicial Review for Public Policy *Tan Qingzhi* · 189 ·

---

Translator

*Tu Kai*



獨立之精神  
自由之思想

编辑出版 《清华法学》编辑部  
100084, 清华大学明理楼 523 室  
电 话 62795936  
传 真 62786513

主管单位 中华人民共和国教育部  
主办单位 清华大学  
主 编 林来梵  
来稿邮箱 qhfx2015@mail.tsinghua.edu.cn

国外发行 中国国际图书贸易总公司  
国外征订代号 BM6985  
国内订阅 《清华法学》编辑部  
印刷单位 清华大学印刷厂

ISSN 1673-9280 CN 11-5594/D

万方数据

ISSN 1673-9280



9 771673 928144

定价: 30.00 元